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رویدادها

 تجلیل از شاعران خادم الشهدا 
در »ترنم پرواز«

در مراسم »ترنم پرواز« با حضور اهالی فرهنگ 
از ش��اعران خادم الشهدا تجلیل شد. به گزارش 
تسنیم، سالن سوره حوزه هنری میزبان اهالی 
ادب و هن��ر و همچنین خانواده ش��هدا بود که 
برای پاسداش��ت ش��أن و مقام والای ش��عرا و 
نویسندگان شهید، در کنگره تخصصی شعر و 
ادبیات کنگره سراسری 2000 شهید هنرمند 
به ن��ام »ترنم پرواز« دور هم گ��رد آمده بودند. 
مرتضی امیری اسفندقه، شاعر و پژوهشگر شعر 
که در بخش تقدیر از شاعران خانواده شهدا، از 
چهره های تجلیل شده این مراسم بود در سخنانی 
کوتاه اظهار کرد: بسیار خوشحالم پس از چندین 
سال شکیبایی، فرید عزیز)قادر طهماسبی( را در 
جمع ش��عرا می بینم و اتفاق بهتر این است که 
فرید در محفل و جمعی حاضر ش��ده است که 
به نیت پاسداشت شهداس��ت، زیرا او از فعالان 
و چهره ه��ای تاثیرگذار عرصه ادبی��ات ایثار و 
شهادت اس��ت. پس از سخنان امیری اسفندقه 
مراسم تجلیل از »شعرای خادم الشهدا« با حضور 
خانواده ه��ای مرحوم ابوالفضل س��پهر، مرحوم 
حبیب الله معلمی، مرحوم قاس��م س��روی ها و 
مرحوم نصرالله مردانی برگزار ش��د. پس از این 
بخش نوبت به تجلیل از شاعران خانواده شاهد 
رسید که در این بخش مرتضی امیری اسفندقه، 
هادی خورش��اهیان و حمیدرضا حامدی مورد 
تجلیل قرار گرفتند. در پایان هم از استاد حمید 
س��بزواری به عنوان پدر شعر انقلاب اسلامی و 
از فعال ترین شاعران حوزه ادبیات دفاع مقدس 
تجلیل به عمل آمد و همه حاضران برای شفای 

عاجل این استاد ادبیات دعا کردند.

پرویز پرستویی:
 »بادیگارد« برای دفاع از نظام است

برای نخس��تین ب��ار بخش های��ی از فیلم 
»بادیگارد« ساخته جدید ابراهیم حاتمی کیا در 
گزارش بخش خبری 20:۳0 از شبکه 2 سیما 
پخش شد، این در حالی است که خبر، عکس و 
فیلم از آثار سینمایی حاتمی کیا، خیلی سخت 
ب��ه رس��انه ها درز می کند و از ای��ن رو تصاویر 
پخش ش��ده در بخش خبری 20:۳0 رونمایی 
از اولی��ن تصاویر فیلم »بادیگارد« به حس��اب 
می آمد. در این گزارش پرویز پرستویی، بازیگر 
نق��ش »حیدر« در این فیل��م درباره همکاری 
دوب��اره اش ب��ا حاتمی کیا گف��ت: »بادیگارد« 
تجربه بس��یار شیرینی برای من بود. حیدر که 
در »بادی��گارد« حضور دارد خ��ود را بادیگارد 
نمی داند بلک��ه ایثارهایی که می کند و از همه 
چیز خود مثل همس��ر و فرزند خود می گذرد 
برای این اس��ت که وظیفه حفاظت را حراست 
از اعتقاد و ایمان خودش می داند. در یک جمله 
درباره نقش »حیدر« در این فیلم باید بگویم که 
او در نهایت دچار شک می شود و  این شک گره 
داستان »بادیگارد« است.  پرستویی با اشاره به 
اینکه این فیلم هیچ شباهت و ربطی به »آژانس 
شیشه ای« ندارد، گفت: دیالوگ شاخصی که در 
»بادیگارد« است دفاع کردن از نظام و شخصیت 

نظام است.  

افزایش آثار سی و چهارمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر

6 نمای��ش ایرانی به بخش مس��ابقه »تئاتر 
ایران« و 2 نمایش ایرانی و یک نمایش خارجی 
نیز به بخش مسابقه بین الملل سی وچهارمین 
جشنواره بین المللی »تئاتر فجر« اضافه شدند. به 
گزارش ستاد خبری جشنواره، با هدف مشارکت 
افزون تر آثار حاضر در جشنواره در بخش رقابتی 
مسابقه تئاتر ایران و همچنین درخواست های 
عدیده و نیز ملاحظه چندباره جدول اجراهای 
جشنواره، دبیرخانه ظرفیت های تازه ای را برای 
پذیرش چند اثر در بخش های دوگانه مس��ابقه 
تئاتر ایران و مس��ابقه بین المل��ل فراهم کرد و 
بر این اس��اس نمایش های: آنس��فالیت نوشته 
و کار س��یاوش بهادری راد، وقت��ی ما مردگان 
بر می خیزیم نوش��ته سمیرا اتفاق و کارگردانی 
ش��هاب آگاهی و هیولاها نوش��ته و کار لارنت 
فرانی از کش��ور فرانسه به بخش مسابقه تئاتر 
بین الملل سی وچهارمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فج��ر اضافه ش��دند. همچنین در بخش 
مس��ابقه تئاتر ایران نیز نمایش های اروند خون 
نوش��ته ایوب آقاخان��ی و کارگردان��ی کورش 
زارعی، چش��م بر هم زدن نوشته محمد زارعی 
و کارگردانی محمد زیگس��اری، خانم نوشته و 
کار امیرحس��ین طاهری، دو روی روایت نادری 
نوش��ته خیرالله تقیانی پ��ور و کارگردانی جواد 
نوری، زبان اصلی نوشته و کار رسول کاهانی و 
یک زندگی بهتر نوش��ته مسعود هاشمی نژاد و 
کارگردانی محمدرضا مرتضوی به آثار جشنواره 

اضافه شدند.

تقدیر از حاتمی کیا و سلحشور در 
کنگره شهدای فیلم و سینما

حجت الاسلام علیرضا رس��تگاران، دبیر کنگره 
جاودانه های نور و تصویر شهدای هنرمند گفت: 
در این کنگ��ره از ابراهی��م حاتمی کیا، فرج الله 
سلحشور، نرگس آبیار و حسین مهدویان تقدیر 
و تجلیل به عمل می آید. دبیر کنگره جاودانه های 
نور و تصویر شهدای هنرمند اضافه کرد: امروز در 
فضای جامعه هنری نشان داده شده که بشدت 
ب��ه پیام هنرمندان ش��هید نی��از داریم. کنگره 
جاودانه های نور و تصویر ش��هدای هنرمند روز 
دوش��نبه 28 دی ماه از ساعت 18:۳0 در سالن 
کوثر سازمان صداوسیما و با حضور جمع کثیری 
از هنرمندان عرصه تلویزیون و سینما و خانواده 
ش��هدای این عرصه با آیین نکوداشت و سپاس 
از مقام ش��هدا و خدمتگ��زاران هنرمند برگزار 
می شود. وی افزود: در مراسم روز دوشنبه تقدیر 
از 6 خانواده ش��هید عرصه هنر از جمله خانواده 
شهیدان حسن هادی، احمد آریایی، فلاحت پور، 
محمدعلی شاه مرادی، منوچهر کریمی و پیمان 
بزرگ زاده و نیز خانواده پدید آورندگان آثار ویژه 

در این عرصه انجام می شود.  

همراه با انیمیشن »فهرست مقدس« 
در جشنواره فیلم فجر

نام انیمیش��ن س��ینمایی »بازگش��ت« که 
قرار اس��ت در جشنواره فیلم فجر رونمایی شود 
به »فهرس��ت مقدس« تغییر یافت. »فهرس��ت 
مقدس« که توس��ط محمد همدان��ی و در خانه 
انیمیش��ن اوج ساخته شده اس��ت، روایتگر یک 
داستان تاریخی برگرفته از قرآن است که ماجرای 
آن در شهر نجران کشور یمن می گذرد و زمان آن 
به 100 سال قبل از ظهور دین اسلام بازمی گردد. 
این انیمیش��ن س��ینمایی روایت��ی دراماتیک، 
رمانتیک و تراژیک دارد و داس��تان آن براس��اس 
س��فر قهرمان فیلم با نام »هاران« شکل گرفته 
است. محور اصلی انیمیشن »فهرست مقدس« به 
تعریف جدیدی که نظام سرمایه داری از یهودیت 
ارائ��ه می کند اختص��اص دارد که در این تعریف 
جدید، دین یهود سعی دارد مسیحیت را با خود 
و بر ضداس��لام همراه کند. عوامل این انیمیشن 
س��ینمایی عبارتند از تهیه کنن��ده و کارگردان: 
محمدامی��ن همدانی، نویس��نده: هومان فاضل، 
مدیر تولید: وحید چالاک، مصطفی شاهمردانی 
و حسین صفارزادگان، مدیر دوبلاژ: مریم شیرزاد، 
موس��یقی: بهزاد عب��دی، تدوی��ن: محمدامین 
همدانی، محصول سازمان هنری - رسانه ای اوج.

وحشت صهیونیست ها از برگزاری 
مسابقه کاریکاتور  درباره هولوکاست 
رژیم صهیونیس��تی از دبیرکل سازمان ملل 
خواس��ت اقدام ای��ران برای برگزاری مس��ابقه 
کاریکاتور هولوکاس��ت را محک��وم کند. پایگاه 
خبری »تایمز اسرائیل« در این باره نوشته است: 
»یولی ادلشتین« رئیس کنست )پارلمان رژیم 
صهیونیستی( از »بان کی مون« دبیرکل سازمان 
ملل درخواس��ت کرد تا یازدهمین نمایش��گاه 
بین الملل��ی دوس��الانه کاریکات��ور ب��ا موضوع 
»هولوکاست« در ایران را محکوم کند. قرار است 
این رقابت، ژوئن 2016 با حضور هنرمندانی از 

50 کشور جهان، در تهران برگزار شود.

حبیب الله بهمنی:
تولید فیلم های ارزشی 
در اولویت قرار ندارد

حبیب الله بهمنی، کارگردان س��ینما گفت: 
فرمایش��ات مقام معظ��م رهب��ری در رابطه با 
مساله نفوذ فرهنگی و جنگ نرم فصل الخطاب 
سینماگران است و لذا باید به هر طریق حتی تولید 
فیلم های کم هزینه خواسته ایشان تحقق یابد تا 
راه نفوذ مسدود ش��ود. به گزارش سینماپرس، 
کارگردان فیلم سینمایی »سیب و سلما« افزود: 
وقتی مقام معظم رهبری مس��یر مقابله با نفوذ 
فرهنگی دش��منان را بخوبی برای آحاد مردم و 
مسؤولان ترسیم می کنند و راهکارهای جامعی 
در این رابطه ارائه می دهند دیگر داش��تن عذر و 
بهانه های مختلف توسط هنرمندان و سینماگران 
و مدیران جایز نیس��ت و همگ��ی باید با توجه 
به دغدغه ها و فرمایش��ات ایش��ان گام در راهی 
بگذارند تا رس��الت خود را به درستی انجام داده 
و توطئه ه��ای دش��منان را در نطفه خفه کنند. 
این فیلمساز در ادامه این گفت وگو با بیان اینکه 
یکی از عمده ترین مشکلات ما در سینمای کشور 
نادیده گرفتن نیروهای ارزشی در جبهه فرهنگی 
انقلاب اسلامی است، اظهار داشت: بارها مشاهده 
ش��ده است به این دس��ته از هنرمندان توجهی 
نمی ش��ود و تولید فیلم های ارزشی دارای هیچ 

اولویتی نیست.

مرتضی اسماعیل دوست: آثار جشنواره سی وچهارم 
فیلم فجر در س��ودای رسیدن به »سیمرغ« آماده 
حضور می شوند و یکی از آثار راه یافته به این جشن 
س��الانه، فیلم »آخرین بار کِی س��حر را دیدی؟« 
ساخته فرزاد موتمن اس��ت. فیلمسازی که آثاری 
ماندگار چون »شب های روشن« و فیلم هایی بی سر 
و سامان! چون »پوپک و مش ماشاالله« را در کارنامه 
دارد. به بهانه اکران فیلم »سایه روش��ن« و اطلاع از 
جدیدترین ساخته این کارگردان با او به گفت وگو 

نشسته ایم.
 ب�ا فیل�م »آخرین بار کِی س�حر را دی�دی؟« در 
جش�نواره س�ی وچهارم فیلم فجر حض�ور دارید. 

آخرین ساخته تان در چه مرحله ای قرار دارد؟
فیلمب��رداری و مراحل فنی فیل��م »آخرین بار 
کِی س��حر را دیدی؟« انجام شده و تنها در مرحله 
تصحیح رنگ قرار دارد و امیدوارم حضور خوبی در 

جشنواره سی وچهارم فیلم فجر داشته باشیم.
 ایده و ط�رح فیلمنامه این کار چه مش�خصاتی 
داش�ت که شما را علاقه مند به ساختش کرد؟ و در 

چه ژانر و موضوعی ساخته شده است؟
ای��ن فیلم بر مبنای ژانر پلیس��ی با پس زمینه 
اجتماعی ساخته شده اس��ت و در آن سعی کردم 
فضای متفاوت��ی از آثار گذش��ته ام را تجربه کنم. 
ط��رح و ایده فیلمنامه از امی��ر عربی بوده و زمانی 
که فیلمنامه را خواندم آنقدر جاذبه  هیجان انگیزی 
داشت که مرا ترغیب کرد آن را بسازم و بعد از اینکه 
وارد پروژه س��اخت ش��دم، مایه های پلیسی فیلم 

پرُرنگ تر شد. 
 خلاصه داستانی از این فیلم را ارائه می کنید؟

این فیلم را می توان درامی جس��ت وجوگرایانه 
نامید. برای معرفی خلاصه داستان فیلم فکر می کنم 
بیان یکی از سکانس ها می تواند معرف خوبی باشد 
که در آن آمده اس��ت: »صبح است. زنی سراسیمه 
وارد کلانتری می ش��ود و به افسر نگهبان می  گوید 

دخترش، سحر دیشب به خانه بازنگشته است«.
 مختصات ژانر پلیس�ی چندان در سینمای ایران 
مورد توجه قرار نگرفته و چند فیلم ناموفق در این 
سال ها ماحصل کار بوده است. رویکرد شما در فیلم 

»آخرین بار کِی سحر را دیدی؟« چگونه است؟
این فیلم کاملا متفاوت از آثار گذشته سینمای 
ایران اس��ت و واقعا با تمام معنا یک درام پلیسی و 
ایرانی است. من تمام سعی خود را کردم وفادار به 
ژانر پلیس��ی باش��م و تصویری واقعی و ملموس از 

پلیس ایرانی در این فیلم ارائه دهم.
 پس ایرانی بودن شخصیت در این فیلم برای تان 
مهم ب�ود، چرا ک�ه در برخ�ی فیلم ها با پلیس�ی 

گرته برداری شده از آثار غربی مواجه هستیم.
پلیس��ی که م��ا در فیلم ارائ��ه می دهیم هیچ 
ش��باهتی با پلیس های غربی ندارد، به دنبال این 
بودیم تا کاراکتری آشنا برای مخاطب ایرانی بسازیم 

و امیدواریم چنین اتفاقی افتاده باشد.
 ب�ا توجه به اینک�ه علاقه مند به آثار کلاس�یک 
سینما هستید، فیلمی را برای ساخت »آخرین بار 

کِی سحر را دیدی؟« مورد الهام قرار ندادید؟
حقیقتش اینچنین نبوده است. به دلیل اینکه 
بیشتر صحنه های فیلم درباره بازجویی است و بافتی 
اینچنینی دارد، بیش��تر فیلم های مهم دادگاهی را 
برای فصل هایی که در فیلم نیاز داشتم، دیدم و در 
واقع برخی فیلم های قدیمی تاریخ س��ینما در این 

بخش را مرور کردم.
 ب�ه نظرتان دلیل غفلت س�ینمای ای�ران از آثار 
پلیس�ی و جنایی چه می تواند باش�د؟ آیا این ژانر 
قابلی�ت همراهی طی�ف گس�ترده ای از مخاطبان 

ایرانی را دارد؟
به نظرم بشدت می تواند مورد توجه قرار گیرد 
و اگر در سینمای ایران به ژانر پلیسی توجه نشده 
است، به این دلیل بوده که ما ادبیات پلیسی و جنایی 
چندانی نداریم که مورد اقتباس برای اجرا قرار گیرد 
و پش��توانه روشنی برای استفاده نویسنده ها وجود 
ندارد در صورتی که در خارج از کشور ادبیاتی غنی 
در زمینه های پلیسی و جنایی موجود بوده و دست 

فیلمساز برای تولید باز است. 
 با وجود اینکه در سال های مختلف شاهد قاتلان 

جنجالی و حوادث دردناکی در کشور بودیم!
باید این را دقت کنیم که با رشد جمعیت کشور 
و گسترش جامعه، میزان جرم و جنایت و اتفاقات 
جنایی به شکل وحش��تناکی افزایش یافته است. 
شما خودتان مطبوعاتی هستید و اخبار روزمره را 
دنبال می کنید و می بینید چقدر حوادث دردآوری 
در نقاط مختلف کشور رخ می دهد. با وجودی که 
در کشور ما برخلاف کشورهای دیگر سازمان های 
مخوفی مانند یاکوزا و مافیا وجود ندارند اما شاهد 
قتل های فجیعی بودیم که عمدتا در فضای شهری 

اتفاق می افتد.
 یعنی فجایع در بستری اجتماعی روی می دهد؟

بل��ه! در بس��تری اجتماعی و اغل��ب به دلایل 
اخلاقی و مال��ی صورت می گیرد. باید بیش��تر به 
اینگونه اتفاقات در کش��ور حساس باشیم، چرا که 
ب��ا زندگی خانواده های ما در ارتباط خواهد بود. هر 
کدام از اتفاقات و جنایاتی که رخ می دهد می تواند 
منبع قابل توجهی برای نگارش فیلمنامه و ساخت 
فیلم باش��د و حداقل تلنگری برای بررسی علل و 

عوامل حوادث به حساب آید.
اج�رای  ب�رای  ک�ه  محدودیت های�ی    ش�اید 
س�کانس های خارجی آثار پلیسی و جنایی وجود 
دارد، مانع�ی برای رغبت فیلمس�ازان در س�اخت 
اینگونه آثار ش�ده اس�ت؟ ش�ما برای تولید فیلم 
»آخرین بار کِی سحر را دیدی؟« با معضلاتی مواجه 

نشدید؟

مش��کلی برای س��اخت فیلم پیش نیامد و به 
راحتی در سطح شهر توانستیم فیلمبرداری کنیم، 
حتی یکی از لوکیشن های فیلم در اداره آگاهی بود 
که مسؤولان پلیس و موسسه ناجی هنر همکاری 
خوبی با عوامل فیلم داش��تند تا بتوانیم در مکانی 
واقعی با ش��رایطی مطابق با داستان فیلمبرداری 
کنیم یعنی سکانس هایی را در کنار مردم و همراه 
با پلیس��ی واقعی ضبط کردیم که به ساختار فیلم 
خیلی کمک کرد. به نظرم ش��رایط فیلمبرداری، 
محدودیتی برای ساخت فیلم ها در ژانرهای مختلف 
نخواهد بود و ما در هر نقطه ای از ش��هر می توانیم 
فیلم بسازیم به طوری که اغلب سکانس های فیلم 
ما در جنوب تهران و مناطق شلوغ فیلمبرداری شد، 
مش��کلی هم پیش نیامد و مردم همکاری خوبی 

داشتند.
 بازیگ�ران ای�ن فیل�م بر چ�ه اس�اس و تابع چه 

خصوصیاتی انتخاب شدند؟
در واق��ع دو گون��ه بازیگر در ای��ن فیلم داریم 
که بخش��ی از آن مربوط به بازیگران کارکش��ته و 
باس��ابقه ای مانند فریبرز عرب نیا، سیامک صفری، 
آتیلا پس��یانی و ژاله صامتی اس��ت و در کنار آنها 
تعداد بس��یاری از بازیگران جوان مانند روش��نک 
گرامی، امیرحس��ین فتحی، محمدرض��ا غفاری، 
علیرضا ثانی فر و بهاران بنی احمدی حضور دارند. در 
عین حال بازیگری مانند آناهیتا درگاهی را داریم که 

برای اولین بار جلوی دوربین ظاهر می شود. 
 معمولا در آثار ش�ما بازیگران جوان و ناشناخته 
بسیاری حضور یافته اند، چنانکه هانیه توسلی در 
زمان ساخت فیلم »شب های روشن« چهره چندان 
شناخته شده ای نبود. دلیل استفاده از این بازیگران 

ناشناخته در آثارتان چیست؟
از  بای��د  ه��ر ح��ال  ب��ه 
چهره ه��ای ج��وان و برخ��ی 
شاگردانم در آثارم استفاده کنم 
و همانطور که اشاره کردید در 
هم��ه فیلم های��م چهره هایی 
حض��ور یافتن��د ک��ه بعدها 
ش��ناخته ش��دند. برای نمونه 
از طن��از طباطبایی  می توانم 
در فیل��م »صداها« ن��ام ببرم. 
در فیلم »آخرین بار کِی سحر 
را دی��دی؟« هم ب��رای برخی 
نقش های کوچک از هنرجویان 
کلاس هایم استفاده کردم که 

ناشناخته هستند. آنها بالاخره باید از جایی شروع 
کنند و من به عنوان استادش��ان متعهد هس��تم از 
وجود استعدادهای مناسب در سینما استفاده کنم.

 حضور فریب�رز عرب نیا در فیلم تان بعد از مدتی 
کم کاری قابل توجه خواهد بود.

خیلی خوشحال بودم که برای سومین بار بعد 
از فیلم ه��ای »هفت پ��رده« و »باج خور« با فریبرز 
عرب نی��ا کار خواه��م کرد و این هم��کاری بعد از 
گذش��ت 12 س��ال ش��یرین بود. به نظرم فریبرز 

عرب نیا در فیلم جدیدم خیلی دیدنی است.
 بپردازیم به فیلم »سایه روشن« که پس از 2 سال 
به اکران درآمد. فیلمی که سویه های روانشناسانه و 

فلسفی در آن می توان یافت.
فیلم »سایه روش��ن« خیلی مورد توجه جامعه 
روانشناس��ان ق��رار گرفته اس��ت و چندی پیش 
سمیناری بود با حضور جمعی از روانشناسان بالینی 
که 2 رس��اله درباره روانکاوی شخصیت رامین در 
فیلم خوانده شد که برایم جالب بود و به جای حرف 
زدن کام��لا گوش ک��ردم و واقعا کلی یاد گرفتم و 
ابعادی از سایه های فیلم برایم روشن است. در واقع 
آن روانشناسان به من کمک کردند فیلم خودم را 

بهتر بشناسم!
 با توجه به اینکه ش�ما را با آثاری عاشقانه به یاد 
می آورند، ساخت این نوع درام روانکاوانه دنباله ای 

از سلیقه شخصی شما بوده است؟
به هر حال دوست دارم سراغ ژانرهایی بروم که 
در سینمای ایران تجربه نمی شود. ما از دیرباز آثار 
شناخته شده سینمای جهان مانند »پیشخدمت«، 
»سه زن«، »چشماتو باز کن«، »نردبان جیکوب« 
و »بزرگراه گمشده« را که لحظاتی از آنها در فیلم 
»سایه روش��ن« دیده می ش��ود در خاطر داشته و 
بسیار دوست داشتیم. البته »سایه روشن« به لحاظ 

کارگردانی آنقدر کار مشکلی بود که دوست ندارم 
دیگر چنین تجربه ای را تکرار کنم! 

 در آثار چندلایه دیوید لینچ و کریس�توفر نولان 
و در فیلم های�ی مانن�د »جزیره ش�اتر« س�اخته 
اسکورسیزی هم مرز باریکی میان واقعیت و توهم 
وجود دارد که دامنه ای گس�ترده از نظرگاه ها را به 

دنبال خود خواهد داشت.
بله! البته نگاهی که در فیلم »سایه روشن« وجود 
دارد خیل��ی رادیکال تر از آثاری مانند »س��رآغاز« 
نولان است. شما ببینید در فیلم »سرآغاز« بالاخره 
یک خط داس��تانی می ت��وان یافت ک��ه در فیلم 
»سایه روش��ن« کمت��ر وج��ود دارد و در این فیلم 
اصولا 2 لایه برداش��تی می توان پیدا کرد که یکی 
لایه روایی است و دیگری مربوط به این می شود که 

شخصیت کلا دارد خواب می بیند.
 و مرز میان این خواب زدگی و واقع نمایی در فیلم 

»سایه روشن« کاملا در هم تنیده می شود.
همین طور است و ما در فیلم چندان نمی توانیم 
تش��خیص دهیم که ش��خصیت در کجاها خواب 
می بیند و کجا در واقعیت به سر می برد؛ برای اینکه 
فیلم می خواهد به ما بگوید بسیاری از باورهایمان از 
زاویه نگاهی است که در آن قرار داریم در حالی که 
ممکن است واقعیت از منظر دیگران شکلی کاملا 
متفاوت داشته باشد. ما در این فیلم باید صحنه ها 
را طوری نش��ان می دادیم که در عین واقعی بودن 
همچون کابوسی برای مخاطب به نظر بیاید و این 

مساله در اجرا کار سختی بود.
 لوکیشن محدود و شکل هندسی فضای روایی و 
نوع میزانسن و نورپردازی سایه روشن وار در فیلم به 

القای حس وهم گرایانه اثر کمک کرده است. 
بله! فضاسازی نقش برجسته ای در انتقال حس 
فیلم و ش��رایط روانی کاراکتر 
داش��ت و س��عی م��ا در اجرا 
و فرم��ی که ب��ه کار بردیم بر 
همین مبنا بوده است. در فیلم 
»سایه روش��ن« زم��ان متوقف 
مانده و حتی هیچ ساعتی وجود 
ن��دارد. برای نمای��ش متوقف 
بودن زمان فیلم، لوکیشن ثابت 
مانده و شکلی از انجماد دارد و 
در این میان آکسسوارها تغییر 
می یابند. ما در فیلم می بینیم 
زمانی که میترا، زن خانه است 
با زمانی که س��ایه حضور دارد، 
شکلی متفاوت دارد. در این فیلم لوکیشن ثابت بوده 
و اشیا تغییر می یابند تا بتوانیم وارد فضای ذهنی پر 
از سوءتفاهم شخصیت شویم. مواردی که شما عنوان 

کردید براساس همین نگاه شکل گرفت.
 در فیلم از طریق نش�انه هایی مشخص به دنبال 
هدای�ت مخاط�ب به س�متی از واقعیت ی�ا خیال 

نبودید؟
واقعا در این فیلم نمی توان به هیچ قطعیتی از 
واقعیت یا خیال رسید و چنان در هم تنیده شده اند 
که تمایز آن ناممکن اس��ت. حرف نهایی در کلام 
رامین نمایان می ش��ود که می گوید: » اهمیت یک 
قصه در حقیقتی نیس��ت که افشا می کند بلکه در 
رمز و رازش اس��ت.« »سایه روشن«، فیلم رمز و راز 
اس��ت نه حقیقت، چرا ک��ه نمی توانیم به حقیقت 

دست یابیم.
 در فیلم ش�اهد این هس�تیم که شخصیت های 
پیرامون به دنبال تزریق حقیقت مورد نظر خود به 
ذهن  خاموش رامین هستند. از این مساله می توان 
تحلیلی از فرصت طلبی افراد برای مصادره رویدادها 

داشت!
بل��ه، ما در فیلم 2 نوع رامین را می بینیم، یکی 
رامین پیش از س��قوط است که شخصیتی کاملا 
قلدر، زورگو و نیز به دلیل نویس��نده بودن بس��یار 
باهوش و حاضرجواب اس��ت اما بخش متمایز این 
شخصیت وقتی است که دچار حادثه فراموشی شده 
است. در این شرایط تبدیل به کودکی می شود، چرا 
ک��ه اصولا اطلاعاتی ن��دارد و از این نظر کاملا رام 
شده دیگران اس��ت و برای همین رامین نام دارد. 
از این رو در دوران فراموش��ی این شخصیت، 2 زن 
با اطلاعاتی که دارند او را به هر طرفی که دوس��ت 

دارند، می کشند.
 می ت�وان از فیل�م تعابی�ر فرامتنی فلس�فی یا 

سیاسی مبنی بر سوءاس�تفاده از غفلت دیگران و 
قدرتخواهی نیز داشت؟

والله این مسائل را باید منتقدان و مخاطبان بیان 
کنند و من به همه جنبه های فرامتنی اثر نمی توانم 
آگاهی داشته باشم. در ابتدای فیلم، رامین جسدی 
است که در عین حال نشانه هایی از حیات هم در او 
دیده می شود! وقتی بلند می شود اولین دیالوگی که 
رو به آینه می گوید این است که »تو کی هستی؟« 
پ��س این فیلم دارای هویت اس��ت و هویت همان 
حقیقت اس��ت. رامین در ابتدا پرتاب شده و طبق 
روایت میترا کشته می شود، هر چند در روایت سایه 
کشته نشده اس��ت و این اختلاط نگاه هایی ذهنی 

است که می توان از آن تعابیر مختلفی داشت.
 در س�ال های اخیر س�ینمای ایران علاقه مند به 
تولید آثاری با پیش زمینه توهم گرایانه بوده است.

فیلم هایی همچ�ون »پل�ه آخ�ر«، »رخ دیوانه« و 
»اعترافات ذهن خطرناک من« از جمله آنها به شمار 
می آید. شما با »سایه روشن« روایتی رادیکال تر در 

این فضا صورت دادید؟
فیلم های��ی مانند »رخ دیوان��ه« که با انتظارات 
مخاطبان بازی می کنند اما در نهایت به آنها جواب 
می دهند، به لحاظ تجاری می توانند مورد پسند قرار 
گیرند اما آثاری مانند »سایه روش��ن« با مخاطبان 
محدودتری ارتباط برقرار خواهند کرد البته مساله 
فوق بدین معنا نیس��ت ک��ه تجربیاتی اینچنینی 
نداشته باشیم، چرا که باید مخاطب یاد بگیرد انواع 
فیلم ها از جمله آثار پیچیده را نگاه کند و در ذهن 

خود دوباره آنها را بسازد.
 آث�اری که در س�کانس های داخلی س�اخته اید، 
برخ�لاف فیلم های دیگرتان مانن�د »پوپک و مش 
ماشاالله«، »بیداری« و »خداحافظی طولانی« موفق 
درآمده اند. با توجه به تبحری که در ساخت چنین 
فضاهای محدودی دارید، علاقه مند نیستید بیشتر 

سراغ ساخت اینگونه آثار بروید؟
ب��ه نظرم در فیلم »خداحافظ��ی طولانی« هم 
فضای خوبی درآمده اس��ت. ب��ه هر حال هر فیلم 
اقتض��ای خاص خود را در ش��کل ارائه دارد. خودم 
دوس��ت دارم تجرب��ه س��اخت فیل��م در ژانرها و 

موضوعات مختلف را داشته باشم.
 دوس�ت ندارید با توجه به اینک�ه آثار ماندگاری 
چون »شب های روشن« و »صداها« را در فضاهایی 
محصور بخوبی روایت کرده اید، بیش�تر متمرکز به 

این نوع فیلم ها شوید؟
چرا، دوس��ت دارم اما آنوقت بچه ام از گرسنگی 

خواهد مُرد!
 پس سلیقه شخصی تان اینگونه فیلم ها است؟

بل��ه! غم ن��ان اگر بگ��ذارد! من به دنب��ال روح 
فیلم هایی هستم که بین سینمای کلاسیک و مدرن 
پلُ می زنند و در حال رفت و آمد هس��تند. ترجیح 

من اینگونه آثار است.
 به اعتقاد بس�یاری از افراد، دلیل توفیق سه گانه 
»هفت پرده«، »شب های روشن« و »صداها«، وجود 
نویسنده ای خلاق همچون سعید عقیقی بوده است.

آن ۳ فیلم جزو بهترین فیلم هایم هستند اما من 
واقعا فیلم »سایه روشن« را در کنار آن فیلم ها قرار 

می دهم. 
 آن آثار چقدر مرهون وجود فیلمنامه نویس خود 

هستند؟
هم��ه فیلم های��م مره��ون فیلمنامه های خود 

هستند.
 ام�ا برخ�ی فیلم های ت�ان ب�ا اقبال منتق�دان و 

مخاطبان مواجه نشدند.
اگر برخی آثارم بهتر بودند به دلیل فیلمنامه های 
موف��ق آنها بوده، اگر هم موفق نبودند باز به خاطر 
فیلمنامه های آنها بوده است و رابطه مستقیمی با 

اثر نهایی دارد.
 با توجه به آثار ارزنده ای که با قلم س�عید عقیقی 

شکل گرفت، چرا این همکاری ادامه نیافت؟
واقعا نمی دانم چرا ادامه نیافت. به هر حال سعید 
از ی��ک جای��ی، دیگر برای من ننوش��ت. این عدم 

همکاری مشکل من نبوده است.
 ایش�ان از نتیجه همکاری ها و ثمره آثار س�اخته 

شده رضایت داشتند؟
واقعا مساله ای پیش نیامده بود. به نظرم سعید 
عقیقی هر ۳ این فیلم ها را خیلی دوست دارد. به هر 

حال او از جایی تصمیم گرفت برایم ننویسد. 

اخبار
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غم نان و تنگنای دل!
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